
Německá firma, co si říká burza… Expert
Janeček popsal, kdo nejvíc vydělává z odírání
českých spotřebitelů
- CZ24 News | 5. února 2024

ČESKO: Levnějších energií se tento rok už v České republice lidé nedočkají, říká
energetický expert a někdejší předseda představenstva Pražské plynárenské Pavel Janeček
v rozhovoru pro Rádio Universum. Sám se domnívá, že ceny teď budou stabilní, možná
mohou i trochu růst. V rozhovoru se zaměřil na fungování burzy energií v Německu i na
dodávky zkapalněného plynu LNG z Ameriky.

Pro řadu domácností i firem začátkem nového roku podražila elektřina a její ceny letos dolů podle
experta na energetiku Pavla Janečka už nepůjdou. „Domnívám, že ne, a to z toho důvodu, že když se
podíváte například na určujícího obchodníka na trhu, to znamená společnost ČEZ, tedy na
benchmarking, tak z jejich reportu třetího kvartálu zjistíte, že v minulosti v podstatě prodali většinu
energie na rok 24 a 25 za cenu kolem 100 euro za megawatu. To v podstatě znamená, že ostatní
obchodníci budou cílit na tuto cenu, a to dlouhodobě,“ vysvětlil své úvahy.

Rozvolnění by mohlo nastat v případě emisních povolenek. Ty podle něj stejně neplní funkci, pro
kterou byly zřízeny. „Povolenky, které se prodávaly za 100 euro za tunu CO2, v současnosti stojí
kolem 66 euro za tunu CO2. A to je vidět, že to je spekulativní vehikl, který v podstatě vůbec neslouží
k tomu, k čemu byl zřízen,“ uvedl Janeček a dodal, že právě emisní povolenky ukazují, jakým
způsobem se s trhem manipuluje.

I proto Janeček očekává i možný další růst cen. „Takže já se nedomnívám, že by ceny měly nějakým
způsobem více klesnout, dokonce se domnívám, že budou stabilní a že možná můžou maličko vzrůst,
protože nedílnou součástí cen elektrické energie je také regulovaná složka ceny, která je určována v
podstatě regulačním úřadem.”

Pro ceny energií je podle experta klíčové, aby byly předvídatelné. Opak by značil totální deformaci
trhu. „Klíčové je, aby byly předvídatelné pro průmysl. Pokud se ovšem stane, že ceny jsou
nepredikovatelné, to znamená, že během jednoho roku může stát megawata 1000 euro, a za další
půlrok potom třeba devadesát, jako je to teď, tak to je něco, co ukazuje na totální deformaci trhu.“

V Evropské unii navíc podle Janečka nic takového jako jednotný energetický trh není. Jiná cena za
energii je ve Francii, jiná na Slovensku, jiná v Německu. „Takže my jsme, a chováme se, jako
sedmnáctá země Německa, a tím pádem veškerý problém, který Němci způsobili na energetickém
trhu, odnášíme nejvíc. Tohle je totiž realita,“ upozornil Janeček.

Následně uvedl, že cena výroby elektřiny je 0,3 až 0,4 koruny za kilowatthodinu. Ale lidé platí 2,70 a
více.

Na „odírání spotřebitelů v Česku“ profitují podle Janečka v první řadě energetické společnosti a
v druhé řadě finanční instituce. Janeček zmínil Evropskou energetickou burzu v německém Lipsku,
jež byla založena v roce 2002 a fungovala tak již v době, kdy Česká republika vstoupila do Evropské
unie. Toto německé privátní s.r.o. podle Janečka „vládne bilionovými obraty“ a obchodníci jí svěřují
jistiny v řádech sta miliard korun.
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Finanční instituce pak umožnily obchodníkům provádět spekulativní obchody na této burze, což mělo
za následek podle něj problémy a nežádoucí vliv na energetický sektor, včetně Bohemia Energy,
kterou Janeček pro příklad zmínil. „My jsme do přirozeného řetězce, který je: výrobce, přeprava,
spotřebitel – pustili finanční instituce na všech úrovních. A to je problém,“ dodal Janeček.

Zvrat přišel v roce 2021, kdy začal Západ pociťovat náhle patrný nedostatek plynu. Podle Janečka
situaci s nedostatkem plynu nelze přičítat pouze Rusku. Poukázal na to, že Polsko zastavilo přepravu
plynu přes plynovod Jamal, což vedlo ke snížení nabídky plynu na burze. Tím bylo možné vytvořit
situaci, kde cena plynu na burze v létě byla vyšší než v zimě, což podle něj není přirozené.
„Obchodníci vždy fungovali tak, že v létě dokupovali v nižších cenách, a plnili zásobníky, protože
logicky v zimě byla cena vyšší. Dneska se to otočilo,“ řekl s tím, že v momentě, kdy Německo začalo
prodávat plyn na Ukrajinu, ho byl na burze nedostatek.

Mnozí očekávali, že tato situace není udržitelná, a předpokládali, že ceny klesnou. Nicméně tato
situace přetrvávala a Janeček i z tohoto důvodu o tom, že vše záměrně způsobilo Rusko, pochybuje.
„Léto proběhlo, a zásobníky byly prázdné, to znamená, že příprava na zimu 2022 byla negativní. A
samozřejmě jsme to využili, protože tam potom došlo ke konfliktu na Ukrajině, a řekli jsme, že to
záměrně udělali Rusové. Já mám o tom své pochybnosti,“ uvedl Janeček.

Cenu zvedají i výrobní náklady, jakým způsobem je plyn těžen, zda plyn vyvěrá, nebo frakováním,
tedy chemikáliemi a navrtáváním, což je podle slov Janečka mnohem dražší.

Dále Janeček přešel k diskusi o dodávkách plynu a zmínil, že v Americe je frakování bez problémů
akceptováno, zatímco v Evropě existuje kampaň proti této metodě těžby. Toto označil za lobby, které
vytváří nesrovnalosti v možnostech těžby v jednotlivých regionech.

V rozhovoru se též expert na energetiku zabýval problematikou dovozu zkapalněného zemního plynu
(LNG) ze Spojených států. Janeček zdůraznil, že v Americe jsou ceny LNG sedmkrát nižší než jejich
koncová retailová cena v Evropě. To dle jeho názoru vede k větší konkurenceschopnosti amerických
výrobců.

Janeček dále hovořil o politickém aspektu situace, kdy jsou zásobníky plynu vnímány politicky, což
podle něj není efektivní. Vysvětlil, že zásobníky slouží spíše k vyrovnávání dodávky plynu mezi letním
a zimním obdobím a nejsou dlouhodobou „spižírnou“ plynu.

Podle Janečka česká vláda nedělá nic pro český průmysl v rámci energetiky, a to včetně
průmyslových dotací. V kontrastu s tím popisuje přístup Německa, které dotuje ceny elektrické
energie pro průmyslové podniky v reakci na uzavírání průmyslových výrob, aby zachovalo
ekonomickou výkonnost. Janeček však zdůrazňuje, že Česká republika nemusí soutěžit s Německem
v dotování cen, ale měla by se soustředit na primární záležitost – vystoupení z burzy v Lipsku a
vytvoření národního obchodníka, který by nakupoval přímo od zdroje výroby elektrické energie.

„Nevidím důvod, proč to prostě není možné dělat a proč se vyhýbáme pojmenovat věci tak, jak reálně
jsou. Řešíme dotace a regulace, ale to není něco, co tvoří hodnoty. Nic z toho,“ nechápe Janeček.

„Jak jsem říkal, cenu určuje burza v Lipsku, přestože se přes ni neobchoduje 100 procent elektrické
energie, ale determinující je ČEZ. To je prostě benchmark celého trhu,“ Janeček upozornil, že
průmyslové společnosti jako ČEZ a Sev.en jsou zaměřeny na maximalizaci zisku pro své akcionáře, a
toto chování jim vyhovuje.

V závěru první části rozhovoru poukázal na vliv finančních příspěvků ve svazech, konkrétně ve Svazu
průmyslu a obchodu.
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